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Sammanträde torsdag 20 april 2017 klockan 18.00-19.15 
Telefonvägen 30, Konferensanläggningen en trappa ner 

Ledamöter Ersättare 
Jessica Jormtun (MP) ordförande 

Abit Dundar (L) vice ordförande 

Eva Fagerhem (S)  

Mathias Walldén (S) 

Eleonore Eriksson (S) 

Johan Faxér (MP)  

Carita Stenbacka Tenezakis (V) 

Lars Svärd (M) 

Tomas Tetzell (M) 

Tita Bergquist (M) 

Amanda Valentin (L) 

Bror Eriksson (S) 

Siliva Aydin (S) 

Lasse Åsberg (S) 

Maria Ljuslin (V) 

Mikael Nilsson (M) 

Anna Maria Sundmark (M) 

Herje Larson (L) 

Hans Tjernström (C) 

 

Tjänstgörande ersättare 
Susanne Sjöblom (M) för Anette Hellström (M) 

Lina Pennlert (S) för Malte Sigemalm (S) 

 

Tjänstemän 
Anders Carstorp stadsdelsdirektör 

Yvonne Goldberg avdelningschef § 1-22 

Marja Kammouna avdelningschef § 1-22 

Linda Palo avdelningschef § 1-22 

Lars Wennberg avdelningschef § 1-22 

Tuula Kipinoinen Ericsson ekonomichef § 1-22 

Agneta Blomkvist medicinskt ansvarig sjuksköterska § 1-22 

Boris Graje, enhetschef §1-22 

Carina Cronwall utredare  

Camilla Höglund nämndsekreterare 

 

Personalföreträdare 
Lena Karlsson (Lärarförbundet) 

Utses att justera  
Jessica Jormtun (MP) och Abit Dundar (L) 

 

Dag för justering  
27 april 2017 

 

 
Sekreterare 

 

Ordförande Vice ordförande 

 
 Paragrafnr 1 – 28, varav enskilda 23– 27  

 Antal blad 34 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
20 april 2017 

Blad 2 

 

  

§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Jessica Jormtun (MP) öppnade mötet.  

 

Mötet ajournerades kl.18:05–18:30 för Öppet forum med 

allmänhetens frågestund. Siri Andersson och Peter Kreitz informerade 

under tema om projektet Ungas inflytande via nätet. 

 

Jessica Jormtun (MP) och Abit Dundar (L) utsågs att justera dagens 

protokoll. Justering sker 27 april 2017.  

 

Dagordningen godkändes. 
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§ 2  

Medborgarförslag - underlag för tillämpning av idéburet 
offentligt partnerskap IOP 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar 

medborgarförslaget till förvaltningen för beredning. 

 

Ärendet 
Inkommet medborgarförslag 23 mars 2017. Dnr 183-2017-1.2.4 
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§ 3   

Medborgarförslag - Rusta upp hundrastgården i 
Vinterviken 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar 

medborgarförslaget till förvaltningen för beredning. 

 

Ärendet 
Inkommet medborgarförslag 20 mars 2017. Dnr 174-2017-1.2.4 
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§ 4  

Underlag för budget 2018 med inriktning 2019 och 2020 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens förslag till underlag för budget 2018 med 

inriktning för 2019 och 2020. 

 

2. Nämnden överlämnar förslaget till kommunstyrelsen för 

fortsatt beredning. 

 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Stadsdelsnämnden lämnar underlag till kommunstyrelsen inför den 

centrala budgetberedningen. Underlaget, som utgår från stadens 

övergripande inriktningsmål, ska beskriva utvecklingstendenser, 

strukturella frågor och demografiska förändringar samt effekterna  

av dessa inklusive eventuella åtgärder. I underlaget redovisar 

förvaltningen strategiska och prioriterade frågor för de kommande  

tre åren 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 17 mars 2017. Dnr 87-2017-1.1 

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S), Carita Stenbacka 

Tenezakis (V) och Abit Dundar (L) föreslog att nämnden skulle 

besluta enligt förvaltningens förslag. 

 

Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

 

”Stadsdelsnämnden beslutar följande. 
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1. Stadsdelsförvaltningens förslag till beslut avslås. 

2. Stadsdelsförvaltningen ges i uppdrag att återkomma till 

nämnden med en flerårsbudget i överensstämmelse med 

vad som anförs i detta beslut samt i enlighet med 

Moderaternas budgetreservation i kommunfullmäktige. 

3. Därutöver anförs följande. 

 

Vi behöver bygga ett starkare Stockholm. För att lyckas i det arbetet 

behöver vi fokusera på kärnverksamheterna och våga prioritera sådant 

som är viktigt för våra medborgare. I Vår stadsdel behöver förskola, 

trygghet och omsorg prioriteras. Det framgår tydligt av förvaltningens 

underlag att det finns utmaningar och orosmoln för framtiden. 

Däremot finns inte tillräckligt med förslag på satsningar att möta 

dessa.  

 

Trots att skatten i Stockholm har höjts två gånger sedan valet 2014, 

har inte vår stadsdel fått de resurser som krävs. För innevarande år 

fick förskolan rekordlåg ökning av sina anslag. Vi tänker inte 

kompromissa och låta kärnverksamheterna få försämrad kvalitet till 

förmån för kostsamma byråkratiska projekt. För oss är det viktigt att 

Hägersten-Liljeholmens medborgare erbjuds en bra och god välfärd 

med hög kvalitet och valfrihet inom äldreomsorg, förskola och social 

omsorg.  

 

Vi föreslår tre konkreta insatser för att stärka vår stadsdel och säkra 

kvaliteten i vårt område. Med Moderaternas politik och budget skulle 

vår stadsdel kunna genomföra ett FÖRSKOLELYFT, en 

TRYGGHETSSATSNING och en OMSORGSHÖJNING.  

 

FÖRSKOLELYFT innebär satsningar för att  

• Minska antalet förskolebarn per anställd, 

• Renovera och byt ut slitna förskolelokaler (åtgärdsprogram 

ihop med fastighetsägaren SISAB),  

• Satsa på personalen - öka andelen förskollärare, inför 

karriärtjänster (förstelärare) i förskolan och minska den 

ökande sjukfrånvaron,  

• Driv ett aktivt kvalitets- och utvecklingsarbete med fokus på 

lärande, utveckla användningen av digitala verktyg  

 

TRYGGHETSSATSNING innebär åtgärder som att  

• Anlita lokala ordningsvakter 

• Inför kameraövervakning på strategiska platser  

• Inrätta tätare samarbete mellan Polisen, SL, fastighetsägare 

och affärsinnehavare,  

• Ökade insatser mot nedskräpning och klotter  
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OMSORGSHÖJNING syftar till att  

• Öka medarbetarnas kompetens genom att införa 

karriärtjänster för socialsekreterare,  

• Öka kvaliteten i handläggningen inom social omsorg, 

• Ökad schablon (ersättning) inom hemtjänsten,  

• Ökat stöd till funktionsnedsatta,  

• Utökning av ungdomsbesök i äldreomsorgen” 

 

Särskilt uttalande 
Abit Dundar m.fl. (L) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Ett Stockholm där alla har möjlighet att förverkliga sin potential och 

där framtida generationer växer upp med jämlika livschanser kräver 

välfärd i världsklass. Den rödgrönrosa majoriteten höjer skatten men 

har svårt att finansiera kärnverksamheter som förskola, äldreomsorg 

och socialtjänst. Symbolprojekt och perifera satsningar har tillåtits 

tränga ut insatser som gör verklig skillnad för de barn, vuxna och 

äldre som behöver hjälp från staden. 

 

Under de två gångna mandatperioderna har förskolan varit en av 

stadens allra mest uppskattade verksamheter, med några av landets 

minsta barngrupper, genomgående en hög kvalitet och en stor 

mångfald i pedagogiska inriktningar. För att behålla den utvecklingen 

krävs satsningar på minskade barngrupper och höjd attraktionskraft 

för förskolläraryrket, inte minst med tanke på det svåra 

rekryteringsläget. Lönerna för förskollärarna måste höjas. 

 

Alla har rätt till ett bra boende. Vi vill låta alla äldre över 85 år som så 

vill få plats på servicehus eller vård- och omsorgsboende. Staden står 

inför stora utmaningar att bygga ut äldreboenden så att alla äldre som 

behöver komma till ett boende också kan få göra det. 

 

Arbetet mot brottslighet och för trygghet i vardagen måste vara 

prioriterat under de kommande åren. Stadsdelsnämnden har ett viktigt 

uppdrag att i samverkan med övriga staden, civilsamhället, föräldrar 

och polis skapa ett närsamhälle där människor känner sig trygga. Alla 

stadsdelsnämnder måste öka ambitions- och kunskapsnivån angående 

kränkningar av kvinnors frihet och rättigheter, inte minst det 

hedersrelaterade förtrycket. 

 

Situationen för många socialsekreterare är pressad, och 

personalomsättningen är för hög. För att behålla socialsekreterarna 

krävs att stadsdelsnämnden arbetar aktivt och ambitiöst med 

ledarskap, handledning och karriärmöjligheter. Precis som i andra 

yrken där man arbetar med människor i utsatta situationer är möjlighet 
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till handledning och professionellt stöd viktigt. Liberalerna menar att 

ett lönelyft för socialsekreterare i den sociala barn- och 

ungdomsvården är nödvändigt för att stabilisera personalsituationen. 

 

Att kombinera en ekonomi i balans med höga ambitioner i välfärden, 

utan skattehöjningar som hotar jobben och företagandet, är en svår 

uppgift. Men den är avgörande om Stockholm ska bli en stad som 

klarar integrationen av nyanlända och ger kunskap och framtidstro åt 

växande generationer, utan att urholka vår förmåga att långsiktigt ta 

ansvar för välfärden.” 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) anmälde ett ersättaryttrande. 

 

”Centerpartiet vill se en budget med en ambitiös miljöpolitik, 

snabbare bostadsbyggande och en inriktning som uppmuntrar 

människors företagande och företagsamhet. Istället för 

skattehöjarfokus borde politiken värna folks intjänade pengar i större 

utsträckning. Politik handlar om att prioritera och skattepengar måste 

hanteras med största respekt. Skattepengarna ska gå till 

kärnverksamheten och inte till perifera satsningar som saknar tydligt 

målfokus. I stadsdelen har detta exempelvis illustrerats genom de så 

kallade demokratimedel som låter svulstigt men sakar tydlighet.    

   

Valfriheten ska finnas hos medborgarna och välfärden ska bestå av 

mångfald. Ska det bli verklighet ska villkoren vara lika mellan 

kommunala och privata utförare. Rättesnöret ska vara kvalitet och inte 

driftsform. 

 

Det är positivt att stadsdelen växer och att fler vill bo här. Stockholm 

behöver fler bostäder! Det blir viktigt att fortsätta satsningarna på 

kollektivtrafik och cykelvägar i stadsdelen. En snabb titt på den 

demografiska utvecklingen i stadsdelen gör klart att vi behöver rusta 

stadsdelen med aktiviteter och mötesplatser för de unga. Det är bra att 

stadsdelen har fokus på frågan. Här behöver ungdomarna involveras 

för att undvika att skapa ihåliga satsningar som inte fångar något 

intresse.  

 

Det är sunt att den enorma fixeringen vid barnantal på förskolan har 

lättats upp och att större fokus finns på de faktorer som sammantaget 

påverkar kvaliteten i förskolan. Faktorer som inne- och utemiljö, 

personaltäthet, kontinuitet i gruppen och inte minst personalens 

kompetens spelar in. Belastningen på förskolan i stadsdelen är hög 

och det är oroväckande hur rätten till heltid slår mot arbetssituationen 

i förskolorna och den pedagogiska kvaliteten riskeras att bli lidande.   
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Ett område som Centerpartiet prioriterar är maten som serveras i 

stadsdelens förskolor, skolor och äldreboenden. När det kommer till 

mat fungerar det inte att stirra sig blind på pris. Mat av kvalitet 

behöver kunna få kosta lite extra. I media har vi senaste tiden kunnat 

läsa om att 40 000 äldre inom äldreomsorgen lider av undernäring. 

Det är av största vikt att stadsdelen kan säkra att de äldre äter som de 

ska och inte drabbas av undernäring.” 
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§ 5   

Kartläggning av hälso- och sjukvårdsinsatser  
Kvalitetsindikatorer i särskilda boendeformer för äldre 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner rapporten och 

lägger den till handlingarna. 

 

Ärendet 
Kartläggningen visar att arbetet med riskbedömningarna har 

förbättrats jämfört med föregående år. Under 2016 gjordes fler 

riskbedömningar än under tidigare år.  

 

Användandet av bedömningsinstrument för att hitta personer med risk 

för undernäring/malnutrition, trycksår och fallrisk ligger mellan  

79,5 % - 82 %. Arbetet med riskbedömningar behöver intensifieras  

för att nå upp till målnivån 90 %. Viktiga områden utöver 

riskbedömningarna är exempelvis vård i livets slut och arbetet med  

att uppnå en god hygienisk standard. Det finns få vårdtagare med 

multiresistenta bakterier och ingen smittspridning har skett. Det 

indikerar en godtagbar hygienisk standard i omvårdnadsarbetet.  

 

Andelen som har säkerhetsselen/bälten har ökat något men ligger  

på en förhållandevis låg nivå. Användning av skydds- och 

begränsningsåtgärder har följts kontinuerligt under året. 

 

En helt ny modell för nationellt fackspråk har börjat användas, ICF, 

klassifikation av funktionstillstånd, funktionshinder och hälsa.  

Förändringen har krävt stora insatser av all hälso- och 

sjukvårdspersonal och av verksamhetscheferna. Kvalitetsarbetet har 

förbättrats under 2016 jämfört med föregående år. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 30 mars 2017. Dnr 179-2017-1.2.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6   

Delegation enligt LVM och förordnande enligt LVU 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd delegerar till 

nedan nämnda gruppledare och socialsekreterare vid 

Socialjouren att begära handräckning av polismyndighet 

och i särskilda fall kriminalvård enligt 45 § 1 och 2 p 

lagen om vård av missbrukare i vissa fall (LVM), inom 

nämndens ansvarsområde. 

 

2. Nämnden förordnar nedan nämnda gruppledare och 

socialsekreterare vid Socialjouren samt enhetschefer och 

biträdande enhetschefer i Hägersten-Liljeholmens 

stadsdelsförvaltning att begära handräckning av 

polismyndighet och i särskilda fall kriminalvård enligt  

43 § 1 st 2 p lag med särskilda bestämmelser om vård av 

unga (LVU), inom nämndens eget ansvarsområde. 

Socialjouren 

Ann Dahlgren, Daniel Colegate, Johan Christiansson, Agneta 

Engström, Lis-Mari Boija, Sanna Eriksson, Jennie Calminder, Maria 

Larsson, Inga-Lill Renhorn Källgren, Ulla Schöldström, Louisa Sesti, 

Lena Wedberg, Julissa Fällgren, Feryal Lövström, Liliana Pellegrino, 

Linnea Hanning, Sara Ideström, Martin Karlsson, Gertrud Kleberg, 

Sofia Larsson, Anna-Stina Wilhelmsson, Mira Fargallo Dillner, Katrin 

Pettersson, Ida Carnesten, Lydia Hjalmarsson, Inger Åsebo, Agneta 

Borg Bucknell, Mait Fredlund, Liselotte Tronders, Anna Forsström, 

Oskar Williamsson, Idil Magan, Fanny Hällberg. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning 

Liselotte Persson Öhrn, Ann Wladis, Sara Andersson, Ulrika Hiller 

Olsson, Britt-Marie Johansson, Tina Lundberg Tornesjö, Linnéa 

Malmgren, Marie Sundberg. 

 

Ärendet 
Socialnämnden svarar för stadens jourverksamhet inom individ- och 

familjeomsorg. Socialnämnden som svarar för denna verksamhet 

fattar ett särskilt beslut om vilka tjänstemän som ska ha rätt att begära 

polishandräckning enligt LVM och LVU. Detta beslut överlämnas till 

stadsdelsnämnderna som fattar motsvarande beslut. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 22 mars 2017. Dnr 131-2017-1.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 7   

Förlängning av avtal för städtjänster 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner att 

avtalen med Städ & Maskin Centralen i Stockholm AB, 

organisationsnummer 556519-8677, PMI Clean AB, 

organisationsnummer 556421-5290, MIAB/NCA Facility 

Services AB, organisationsnummer 556515-9810, ISKO 

AB, organisationsnummer 556867-4963 och Winab 

FöretagsService, organisationsnummer 556599-7045 

förlängs från 1 oktober 2017 till 30 september 2018. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Städtjänster har upphandlats i en gemensam upphandling med fyra 

stadsdelsförvaltningar, Östermalm, Kungsholmen, Norrmalm samt 

Södermalm. Avtal skrevs för perioden 1 mars 2016 till 30 september 

2017 med möjlig förlängning ett år. Förvaltningen föreslår att avtalen 

förlängs ytterligare ett år. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 29 mars 2017. Dnr 436-2014-2.2.1  

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8   

Rätt till heltid i förskolan   
Svar på skrivelse från Liberalerna och Moderaterna 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

 

Ärendet 
Liberalerna och Moderaterna i stadsdelsnämnden har i en skrivelse 

begärt redovisning över omfattningen av ansökningar om heltid i 

stadsdelen undersöks och att förvaltningen redogör för vilka 

konsekvenser dessa ansökningar har fått exempelvis vad gäller 

förskolornas ekonomi och möjligheten att klara målen om 

barngruppernas storlek. 

 

Förvaltningen redovisar hur barnens närvaro har förändrats på 

förskolorna med de nya närvaroreglerna som innebär att barn till 

föräldralediga har rätt att gå heltid på förskolan. Flera förskolor ser en 

allmän trend av ökad närvaro och att den kommer att öka ytterligare. 

En översiktlig beskrivning ges av vilken effekt det har på 

verksamheten och vilka konsekvenser det fått. Förskoleavdelningen 

kommer  fortsätta följa utvecklingen av barns närvaro på förskolan 

med anledning av det nya regelverket. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 29 mars 2017. Dnr 90-2017-4.1 

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita 

Stenbacka Tenezakis (V) föreslog att nämnden skulle besluta enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag 

och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det.  

 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för eget förslag. 
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”Att godkänna förvaltningens svar på skrivelsen och därutöver anföra: 

En bra förskola är för oss en förskola där barnen känner sig trygga och 

där föräldrarna kan vara säkra på att deras barns utveckling och 

lärande uppmuntras. När man lämnar barnet vill man veta att man, 

trots att det kanske är svårt att skiljas åt på morgonen, får tillbaka ett 

tryggt och glatt barn som har lärt sig något nytt. Vi har varnat för att 

majoritetens – ofinansierade - reform med rätt till heltidsförskola 

riskerar att påverka förskolegrupper och förskolor negativt, vilket 

varken är bra för barnen eller för deras föräldrar, eller för förskolans 

personal. Att ta tillvara förskolans potential är inte att stoppa in fler 

barn allt längre tid i förskolebyggnaderna till varje pris. Det är istället 

att se till att förskolorna är lugna och trygga, att det finns förskollärare 

och utbildade barnskötare, att barngrupperna hålls små och att 

innehållet är bra. Det är då förskolan blir den skolförberedande resurs 

den kan vara och det är då den har störst förutsättningar att faktiskt 

göra skillnad för barn som har svagare förutsättningar med sig 

hemifrån, t.ex. svaga svenskkunskaper. 

Därför blir vi oroade av förvaltningens svar. Förvaltningen svarar att:      

’De flesta förskolorna har påtalat att det innebär en högre belastning 

särskilt på morgon och sen eftermiddag. Det innebär i sin tur behov av 

att ändra rutiner och scheman. De förskolor som har en påtaglig ökad 

närvaro av barn uttrycker farhågor om ett minskat pedagogiskt 

innehåll i verksamheten. De beskriver också att det är personalens 

planerings-och reflektionstid samt den pedagogiska dokumentationen 

som i första hand förändras till förmån för bemanning i barngrupp.’ 

Det är ett oroväckande svar. Förskolorna har alltså redan sett att 

reformen har fått negativa konsekvenser för det pedagogiska 

innehållet och personalens möjlighet att planera och efterarbeta det 

pedagogiska innehållet i förskolan. Förvaltningen måste nu följa detta 

vidare. 

Visst underlättar förskolan livet för föräldrarna. Men den som värnar 

om förskolan måste också se att det handlar om vardagen och 

verkligheten för barnen. Ska förskolan rusta för livet och öppna 

dörrarna till kunskap, lärande och till att utforska världen måste den 

hålla hög pedagogisk kvalitet.” 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) instämde med sitt ersättaryttrande i förslaget till 

beslut och reservation från Liberalerna och Moderaterna. 
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Särskilt uttalande 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita 

Stenbacka Tenezakis (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Förvaltningen skriver i sitt svar på skrivelsen att de ser en allmän 

trend om ökad närvaro på förskolan och att den kommer att öka 

ytterligare. Konsekvenserna ser olika ut mellan förskolorna vilket 

påverkar scheman och bemanning i olika grad. Det är viktigt att 

förvaltningen följer utvecklingen för att se hur de nya reglerna 

påverkar förskolans verksamhet och budget inom vårt 

stadsdelsområde. Vi önskar därför att förvaltningen återkommer till 

nämnden, förslagsvis i Tertialrapport 2, med en redovisning över 

eventuella merkostnader som har blivit en följd av de nya 

bestämmelserna.” 
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§ 9   

Se barnet! 
SOU 2017:6  
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
2006 års vårdnadsreform har på uppdrag av regeringen utvärderats. 

Utvärderarnas bedömning är att vårdnadsreformen i många avseenden 

har fallit väl ut och att barnrättsperspektivet har stärkts. Utvärderingen 

lämnar ett antal förslag som ytterligare förväntas stärka 

barnperspektivet och minska antalet vårdnadsmål i domstol. Exempel 

på lagändringsförslag som påverkar kommunernas arbete är 

införandet av obligatoriska informationssamtal inför domstolsprocess 

samt att en tidsgräns om fyra månader ska införas för vårdnads-, 

boende- och umgängesutredningar. 

 

Förvaltningen är i stort positiv till de förslag som presenteras i 

betänkandet. Vi tror att förändringarna kommer att bidra till ett stärkt 

barnrättsperspektiv och på sikt förbättra förutsättningarna för 

samförståndslösningar mellan föräldrar. Kravet om 

informationssamtal kommer initialt att innebära en väsentligt ökad 

arbetsbelastning för familjerätten och det finns risk för att den ökade 

arbetsbelastningen inte kommer att kunna hanteras med befintliga 

resurser. Det finns fördelar med korta utredningstider men vill 

understryka att det i en del fall behövs längre tid för att färdigställa 

vårdnadsutredningar och att det bör tydliggöras vilka skäl för längre 

utredningstid som är att betrakta som särskilda. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 23 mars 2017. Dnr 135-2017-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande. 

 

”Barnperspektivet ska vara avgörande i vårdnadsärenden. Vi 

välkomnar att barnets rätt att komma till tals förtydligas och stärks. Vi 
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skulle välkomna förslag som stärker barnets rätt att, utifrån mognad 

och omständigheternas lämplighet i det enskilda fallet, och med rätt 

stöd och hjälp, personligen få lägga fram sin berättelse inför 

socialnämnd eller domstol. 

 

Vi fäster oss starkt vid de berättelser om barns upplevelser och möten 

med vårdnadsprocessen som Anna Karin Hildingson Boqvist lägger 

fram i sitt särskilda yttrande. De berättelser från barnen som föreläggs 

domstolar och socialnämnd är förmedlade genom professionens filter, 

vilket – liksom alltid när någon är ansvarig för att återge vad någon 

annan sagt, i synnerhet vad gäller känsliga eller personliga saker – 

innebär en risk för feltolkningar eller förvrängningar. 

 

Utredningen föreslår förändringar i hur domstolen beaktar 

föräldrarnas förmåga att samarbeta för barnets bästa, för att hitta en 

reglering som är mindre konfliktdrivande. Det är viktigt att en sådan 

reform följs upp ur ett barnperspektiv. 

 

Att socialnämnd och domstol gör riskbedömningar för att undvika att 

barn riskerar att fara illa är mycket viktigt. Det är positivt att 

riskbedömningar har blivit vanligare sedan 2006 års vårdnadsreform. 

Vi noterar de brister i kvalitet hos riskbedömningarna som 

utredningen pekar på, med respekt för att det ofta rör sig om svåra 

bedömningar och därför är det viktigt med ytterligare 

utbildningsinsatser. 

  

Det är uppenbart att det bland annat behövs ett evidensbaserat 

handläggningsstöd. Även om utredningen har rätt i att just lagstiftning 

inte är det som krävs för att förbättra arbetet med riskbedömningar så 

borde utredningen närmare ha övervägt ytterligare åtgärder istället för 

att bara nöja sig med det arbete som redan är igångsatt. För att 

minimera dessa brister, stöder vi utredningens förslag, om ytterligare 

utbildningsinsatser.” 
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§ 10   

Stockholms stads handlingsplan för det kommunala 
aktivitetsansvaret 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
Kommunerna har enligt skollagen ett aktivitetsansvar för ungdomar 

som har fullgjort sin skolplikt men som inte har fyllt 20 år och inte 

genomför eller har fullföljt utbildning på gymnasienivå.  

Skolverket har utarbetat allmänna råd för kommunernas arbete med 

aktivitetsansvaret och i dessa föreskrivs att kommunerna ska ha en 

strukturerad handlingsplan för sitt arbete.  

 

Arbetsmarknadsförvaltningen och utbildningsförvaltningen har i 

samverkan utarbetat ett förslag till handlingsplan för det kommunala 

aktivitetsansvaret i Stockholms stad. Förslaget utgår från skolverkets 

allmänna råd. Målsättningen för arbetet är att få ungdomar som inte 

påbörjat eller fullföljt en gymnasieutbildning att göra det. De insatser 

som erbjuds ska i första hand handla om att motivera den unga att 

återgå till studier. I andra hand kan insatserna syfta till att erbjuda 

annan sysselsättning. Förvaltningen är positiv till förslaget till 

handlingsplan. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 6 mars 2017. Dnr 73-2017-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 
Abit Dundar m.fl. (L), Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande. Hans Tjernström (C) instämde med sitt ersättaryttrande i det 

särskilda uttalandet från (L) och (M). 

 

”Det är självklart att målet ska vara att få ungdomar som inte påbörjat 

eller fullföljt en gymnasieutbildning göra det. Det är lika självklart att 

de ungdomar som är skoltrötta och kanske för stunden saknar 

motivation eller av andra skäl vill avstå från vidare studier ska kunna 

gå vidare på alternativa vägar genom enkla jobb av olika slag. Många 

ungdomar mår bra av att få göra annat än att bara studera en tid för att 
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därefter bli motiverade till studier eller gå vidare med andra typer av 

arbeten när de har erhållit referenser från sin första arbetsgivare. 

Genom bland annat sänkta arbetsgivaravgifter för unga öppnade 

Alliansregeringen en väg in i jobb för fler. Att utveckla effektiva sätt 

att minska kostnaderna för att anställa ungdomar leder till en bättre 

arbetsmarknad också för dem som saknar arbetslivserfarenhet och 

gymnasieexamen. I och med att Regeringen höjde arbetsgivaravgifter 

för unga har ca 20 000 arbeten för unga försvunnit från 

arbetsmarknaden i Stockholms län, där flertalet arbeten är relaterade 

till Stockholms stad.” 
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§ 11   

Trafikförändringar i SL- trafiken 2017/2018 (T18) 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det som 

svar på remissen till kommunstyrelsen med följande 

tillägg. 

 

Hägersten-Liljeholmen är en av de stadsdelar som växer 

mest. Detta ställer krav på en bättre och mer tillgänglig 

kollektivtrafik för medborgarna. Det ska vara möjligt att 

resa på olika sätt inom Stockholm. 

 

Vi anser att busslinje 153 bör vara kvar. Den är en 

synnerligen lyckad och smidig satsning i kollektivtrafiken 

som bidrar till minskat bilåkande och nöjdare resenärer. 

 

Linje 153 är speciellt värdefull. Dels eftersom ingen  

annan busslinje trafikerar Mälarhöjdsvägen och 

Hägerstensvägen. Dels som tvärförbindelse för resenärer 

som ska mot Fridhemsplan och vidare därifrån. Linjen är 

mycket uppskattad och har många resande. 

 

Linjen avlastar den redan fullsatta tunnelbanan och fyller 

en viktig funktion, framförallt för de resenärer som ska 

resa förbi Hornstull och vidare till Fridhemsplan. En 

nedläggning av linje 153 skulle öka trängseln vid 

omstigning från tunnelbana till buss vid Hornstull. 

 

Vi avstyrker därför förslaget om nedläggning av  

busslinje 153. 

 

Tvärförbindelserna mellan Mälarhöjden/Axelsberg och 

Älvsjö är mycket dåliga idag. Vi skulle gärna se att SL 

etablerar en busslinje till exempel mellan Axelsberg och 

Älvsjö, via Personnevägen och Hägerstensåsens 

tunnelbanestation (utgång Västertorp). En lösning kan 

vara att förlänga linje 167 som idag går mellan Farsta och 

Älvsjö. 

 

En annan lösning kan vara att förlänga linje 135 som idag 

går mellan Vårberg och Mälarhöjden. I ett första steg går 

det att förlänga linje 135 till Västertorp. Det skulle 
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förbättra framkomligheten på tvären mellan 

tunnelbanelinjerna och samtidigt öka 

tillgängligheten till tunnelbanan för boende i området. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Förvaltningen ser positivt på att flera busslinjer föreslås få en utökad 

turtäthet, främst under rusningstrafiken då belastningen vanligtvis är 

hög. Däremot ställer sig förvaltningen kritisk till förslaget att lägga 

ner Linje 153 Fridhemsplan – Bredäng. Med den fortsatta utbyggnad 

av bostäder som väntas i stadsdelsområdet behövs utrymme i 

kollektivtrafiken för fler trafikanter. Linjen erbjuder ett bra 

komplement till tunnelbanan som redan idag är högt belastad i 

rusningstrafik. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 20 mars 2017. Dnr 163-2017-1.5.1  

 

Förslag till beslut 
Ordförande Jessica Jormtun (MP) föreslog att  nämnden skulle besluta 

enligt ett gemensamt förslag från samtliga partier. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad.  

 

Beslutsgång 
En enig nämnd ställde sig bakom det gemensamma förslaget.  

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) instämde med sitt ersättaryttrande i beslutet. 
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§ 12   

Program för miljöövervakning av biologisk mångfald och 
relaterade ekosystemtjänster 
Yttrande till miljö- och hälsoskyddsnämnden 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det till 

miljö- och hälsoskydds-nämnden som svar på remissen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Förvaltningen ser generellt positivt på förslaget till program för 

miljöövervakning av biologisk mångfald. För att förvaltningen ska 

kunna arbeta mer utförligt med de fem programområdena och få in 

kvalitativt miljövårdsarbete i det löpande drift- och underhållsarbetet 

på det sätt programmet föreslår, krävs en omprioritering av resurser 

som i dagsläget inte är möjlig att göra inom förvaltningen. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 27 mars 2017. Dnr 92-2017-1.5.1 

   

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13   

Serveringstillstånd för restaurang Zashims Kök & Bar 
Yttrande till socialnämnden 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd anser att Zasim Miah 

kan få tillstånd att få servera alkohol till allmänheten vid 

restaurang Zashims Kök & Bar.  

 

2. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och överlämnar det som svar på remissen till socialnämnden. 

 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Zasim Miah ansöker om tillstånd för alkoholservering vid restaurang 

Zashims Kök & Bar, Karusellplan 14. Ansökan gäller att få servera 

spritdrycker, vin, starköl, andra jästa alkoholdrycker till allmänheten 

med serveringstid klockan 11.00 – 22.00 måndag till söndag. 

Förvaltningen har inget att invända mot att serveringstillstånd 

meddelas. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 29 mars 2017. Dnr 149-2017-1.5.2  

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14   

Ung fritid i Hägersten-Liljeholmen 
Redovisning av utvecklingsarbetet 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan av 

redovisningsärendet Ung fritid i Hägersten-Liljeholmen till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Förvaltningen beskriver i bifogad rapport det pågående 

utvecklingsarbetet gällande ungdomsverksamheter i Hägersten- 

Liljeholmen. I utvecklingsarbetet skapas tydliga kopplingar mellan 

ungdoms- och preventionsarbetet, tydlig målstyrning och hög 

användning av kunskapsbaserade metoder. 

 

Utöver det beskrivs även vikten av att stärka samverkan med 

civilsamhället för att skapa bättre försättningar för fritidsaktiviteter 

för unga i stadsdelsområdet och omstrukturering där ansvar för 

ungdomsverksamheter flyttas till avdelningen för 

samhällsplanering. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 5 april 2017. Dnr 197-2017-1.2.1 
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§ 15   

Rapport från upphandling av tvätt inom hemtjänsten 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Förvaltningen redovisar rapporten från upphandlingen av tvätt inom 

hemtjänsten. Ett anbud inkom som uppfyllde kraven. 

Tilldelningsbeslut och avtal skrevs med Samhall AB, 556448-1397. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 29 mars 2017. Dnr 411-2016-2.2.1 
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§ 16   

Månadsrapport mars 2017 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner anmälan av 

månadsrapporten för mars 2017. 

 

Ärendet 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 7 april 2017. Dnr 133-2017-1.2.1  
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§ 17   

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 

pensionärsrådets synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från pensionärsrådets sammanträde 12 april 2017.  
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§ 18   

Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av rådet för 

funktionshinderfrågors synpunkter och lägger protokollet till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från rådet för funktionshinderfrågor  

12 april 2017. 
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§ 19   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet  

till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från förvaltningsgruppen 11 april 2017 
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§ 20   

Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden: 

  
Synpunkter på SL-linje 153  

(rubricerat som medborgarförslag) Från invånare 20 st,  

dnr 167-2017-1.2.3  

Översända till SL Trafikförvaltningen  

 
Städning grönområdet vid Hägerstensåsen  
(rubricerat som medborgarförslag) Inkom 17 mars 2017,  

dnr 168-2017.1.2.3  

Förvaltningens svar daterat 24 mars 2017 bifogas. 

 
Förslag att Alvastraparken i Aspudden utökas som lekpark  
(rubricerat som medborgarförslag)  

Inkom 20 mars 2017, dnr 171-2017.1.2.3  

Förvaltningens svar daterat 21 mars 2017 bifogas.  

 
Synpunkter och förslag i området kvarter Fotsacken i Västertorp  
(rubricerat som medborgarförslag)  

Inkom 31 mars 2017, dnr 207-2017-1.2.3  

Förvaltningens svar daterat 5 april 2017 bifogas. 

 
Upprustning av bryggorna i Ekensberg  

(rubricerat som medborgarförslag)  

Inkom 29 mars 2017, dnr 208-2017-1.2.3  

Förvaltningens svar daterat 18 april 2017 anmäldes. 
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§ 21   

Anmälan av tjänstemannabeslut 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 

tjänstemannabeslut till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen. 

Dnr 1-2017-1.1 
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§ 22   

Nämndens och förvaltningens frågor 

Skrivelse för beredning om lokal lägesbild över tiggeriets 
konsekvenser i Hägersten-Liljeholmen 
Lars Svärd m.fl. (M) lade fram en skrivelse för beredning om lokal 

lägesbild över tiggeriets konsekvenser i Hägersten-Liljeholmen.  

Dnr 243-2017-6 

 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar skrivelsen till 

förvaltningen för beredning. 

__________________ 

 
Balanslista 

Anmäldes balanslista över ärenden till nämnden 2017. 
___________________ 
 
Information om kris- och säkerhetsarbete 

Anders Carstorp informerade om stadsdelsförvaltningens kris- och 

säkerhetsarbete i samband med terrorattentatet i Stockholm 7 april. 
___________________ 
 
Politikerdialog 
Inbjudan till politikerdialogen i Liljeholmen lördag 13 maj kl. 11-13. 
___________________ 
 
Rapporter för kännedom i pärm 
 

Revisionsberättelse och Årsredogörelse för år 2016 

Stadsrevisionen 6 april 2017 

 

Årsrapport 2016 - Avtalsuppföljning socialtjänst och  

LSS-verksamhet 

Socialnämnden 28 mars 2017, § 17 

 

Översyn av stadens budget- och skuldrådgivning 

Socialnämnden 28 mars 2017, § 19 

 

 

 

http://www.stockholm.se/OmStockholm/Politik-och-demokrati/Revision-/Stadsrevisionens-rapporter/Arsrapporter-mm/Namnder-arsrapporter/
https://insynsverige.se/stockholm-soc/protokoll?date=2017-03-28
https://insynsverige.se/stockholm-soc/protokoll?date=2017-03-28


 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
20 april 2017 

Blad 33 

 

  

§ 23  

Överflyttning av vårdnad till särskild förordnad 
vårdnadshavare enligt 6 kap. 8 § a föräldrabalken 

 
Sekretess enligt 26 kap. 1 § offentlighets- och sekretesslag (OSL) 

 

 

 
§§ 24-27 

Nedläggning av faderskapsutredning 

 
Sekretess enligt 26 kap. 1 § offentlighets- och sekretesslag (OSL) 

 

 

 

 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
20 april 2017 

Blad 34 

 

  

§ 28   

Anmälan av sociala delegationens protokoll 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes sociala delegationens protokoll från 6 april 2017. 

 

 

 


